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a r m a n m e l i . i r »آرمان ملي« اختلافات درون جناحي و آرايش 
جديد سياسي اصولگرايان را بررسي مي كند:
عبور از قاليباف، دعوت از رئيسي

  ٢٢٠ نماينده مجلس در نامه اي از سيد ابراهيم 
رئيسي خواستند تا براي انتخابات١٤٠٠ به ميدان 

بيايد؛ فعالان سياسي اين حركت را به معناي 
عبور قطعي از قاليباف و محسن رضايي و تشديد 

اختلافات مي دانند

گفت و گــــو
فريدون مجلسی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 صداوسيما نبايد مخالف مذاكره و لغو 
تحريم باشد آرمان ملی - مطهره شفيعی: روز گذشته 

.. رئیسی از او  . 220 نماینده  در نامه به آیت ا
خواستند به عرصه انتخابات ورود و بر کرسی ریاست 
جمهوری تکیه بزند. مشخص نیست این روزها در 
اردوگاه اصولگرایان چه می گذرد که چنین عیان 
به خودزنی مشغول هستند. درخواست از رئیسی 
برای کاندیداتوری یعنی »نه« واضح و شفاف به 
حمایت انتخاباتی از قالیباف که چندی پیش با رای 
نمایندگان رئیس مجلس شد. این دعوت نشان داد 
که اعتقادی به قالیباف حتی از سوی اصولگرایانی 
وجود ندارد که نمایندگانشان در مجلس هستند! 
این نکته هم قابل تامل است که بخشی از نمایندگان 
مجلس از حامیان محسن رضایی هستند اما انتشار 
این نامه شفاف کرد که جریان حامی محسن رضایی 
هم که برخی از آنها در مجلس هستند از محسن 
رضایی هم عبور کرده اند. این رفتار اصولگرایان 
آنقدر پررنگ است که شاید در تاریخ سیاسی کشور 
ثبت شود. از سوی دیگر حداد عادل در جایگاه رئیس 
شورای ائتلاف نیروهای انقلاب دیروز به قم رفت و با 
برخی علما  دیدار کرد. این سفر در شرایطی صورت 
گرفت که هر یک از طیف های اصولگرایی بر طبل 
انتخاباتی خودشان می کوبند و هنوز وضعیت این 

جریان در انتخابات مشخص نیست.
 رئيسی بيايد كه ما پنهان شويم؟

نفس نگارش نامه از سوی نمایندگان برای ترغیب 
رئیسی به کاندیداتوری ایرادی ندارد اما با کمی 
دقت در محتوای نامه این نتیجه حاصل می شود 
که محتوای آن بیش از دعوت به انتخابات، یک 
بیانیه سیاسی است و بس. پس از انتشار این نامه، 
سوالات زیادی در اذهان شکل گرفته که باید به 
آن پاسخ داده شود. نمایندگان مجلس بارها به 
مشکلات کشور اشاره کردند به عنوان نمونه در 
بخشی از این نامه آمده است:» طی سال های اخیر، 
به رغم تلاش های انجام شده در بخش های مختلف 
حاکمیتی و مردمی و کامیابی های قابل توجه در 
عرصه های علمی و فناوری، متاسفانه شاخص های 
کلان اقتصادی، صنعتی، اجتماعی و حتی فرهنگی 
کشور در شرایط مناسبی قرار نداشته و به ویژه در 
حوزه معیشت و زندگی مردم شاهد نابسامانی های 
جدی نظیر تورم و گرانی لجام گسیخته، رکود، 
کاهش قدرت خرید، بیکاری، افزایش سن ازدواج، 
گسترش آسیب های اجتماعی و بحران هایی چون 
تعطیلی کارخانجات و شرکت های تولیدی، تزلزل 
بورس و بازار سرمایه و... هستیم.« نمایندگان امضا 
کننده این نامه لازم است به این سوال پاسخ دهند 
که وظیفه اصلی آنها چیست؟ وظیفه یک نماینده 
مجلس کمک به دولت و نهادهای دیگر برای رفع 
مشکلات است یا وقت و جلسه گذاشتن برای انتشار 
بیانیه دعوت از یک شخصیت و درخواست از او 
برای کاندیدا شدن؟ به طور قطع جامعه نمی پذیرد 
نماینده ای که با شعارهای رنگارنگ و دلنشین حل 
مشکلات توانسته به مجلس راه پیدا کند، وقت خود 
را به جای تحقق این وعده ها برای موضوعات سیاسی 

و جناحی و تبلیغ انتخاباتی صرف کند. 
 حمايت از رئيسی

نکته قابل توجه در این نامه سعی بر تخریب و 
سیاه نمایی علیه دولت است. نمایندگان چنین 
مدعی شده اند:» متاسفانه هسته مرکزی دولت 
کنونی، به واسطه ضعف بنیان های تئوریک، رخوت و 
خمودگی عملی و فقدان باورمندی به توان داخلی، 
طرح و برنامه و راهبرد کلانی برای پیشرفت و 
توسعه درون زای کشور بر مبنای بهره گیری از 
ظرفیت های داخلی ندارد و به طور روزمره با فرافکنی، 
منازعه گرایی، عملکرد جزیره ای و حاشیه سازی 
عملا توان و سرمایه کشور را هرز می برد.« این 
نمایندگان باید وجدان خود را قاضی کرده و این 
سوال را از خودشان بپرسند که جز سنگ اندازی 
در مسیر دولت چه اقدامی داشتند که نمونه آن در 
بررسی بودجه عیان شد. در بخشی از این نامه آمده 
که»مهمترین و شاید تنها ایده و وعده دولت یعنی 
رفع مشکلات از طریق مذاکره نیز همانگونه که 
قابل پیش بینی بود، از همان ماه های نخست پس 
از توافق هسته ای با بدعهدی و پیمان شکنی طرف 
مقابل رو به افول رفت و امروز کمتر کسی است که 
در شکست مطلق آن ایده، تردیدی در ذهن داشته 
باشد.« کاش نمایندگان مجلس به مواضع آقای 
رئیسی درباره برجام توجه داشتند به ویژه زمانی که 
گفت:» برجام یک سند ملی است که همه باید به آن 
احترام بگذارند« و این نمایندگان پیش از اقدامات 
انتخاباتی که از حوزه مسئولیت آنها خارج است، 
پاسخگوی این سوال ملت باشند که مخالفت ها و 
سنگ اندازی های آنها تا چه اندازه سبب کند شدن 
روند مذاکرات و لطمه به کشور شد.آقای رئیسی 
به خوبی به پشت پرده ادعاهای این نمایندگان آگاه 
است و می داند آنها چه نقشی دارند و امروز برای 

جلوه دادن خودشان از ایشان مایه می گذارند.
 قوه قضائيه مهمتر از پاستور؟

آنچه نمایندگان مجلس انجام دادند شاید اقدام 
عادی باشد اما نکته قابل تامل اینجاست که هنوز 
فعالیت های انتخاباتی آغاز نشده و کاندیداها مشخص 
نشده اند که بخواهند اینگونه به تبلیغ برای شخصیتی 
بپردازند که ریاست قوه قضائیه را بر عهده داشته و 
به گواه بسیاری متخصصان برنامه های خوبی برای 
تحول در این قوه ارائه کرده که بدون شک در نبود 
ایشان به نتیجه مورد نظر نخواهد رسید. نمایندگان 
مجلس چه جایگاهی برای خودشان تعریف کردند؟ 
آیا آنها خود را در قالب یک حزب سیاسی می دانند 
که نامه می نویسند و امروز آیت ا... رئیسی را دعوت به 
کاندیداتوری کرده و شاید فردا هم نامه بنویسند و 
خواستار رد صلاحیت کاندیداهای جریان اصلاحات 
مانند سید مصطفی تاجزاده یا پزشکیان شوند؟ بدون 
شک نمایندگان مجلس یازدهم که اکثریت آنها از 
طیف اصولگرایان هستند با اینگونه اقدامات در حال 

زیر سوال بردن فلسفه مجلس و نمایندگی هستند.

آرمان ملی- حميد شجاعی: طی روزهای گذشته 
خبرهایی مبنی  بر احتمال نامزدی سید مصطفی 
تاجزاده ، فعال سیاسی اصلاح طلب که سابقه معاونت 
سیاسی وزارت کشور را در دولت اصلاحات در 
کارنامه خود دارد منتشر شده بود و همین مساله هم 
واکنش هایی را در پی داشته است؛  از اصولگرایانی که 
احتمال حضور وی را شوخی گرفتند تا  اصلاح طلبانی 
که از وی حمایت کردند. با این حال تاجزاده روز گذشته 
با انتشار بیانیه ای از اعلام کانیداتوری خود در انتخابات 
خبر داد. در این بیانیه آمده است: »می آیم تا با تشکیل 
دولتی کارآمد، جوان و فراگیر توسعه کشور سرعت 
گیرد، معیشت مردم بهبود یابد و حقوق و کرامت همه 
ایرانیان با هر گرایشی و از هر قشر و قوم و دین و مذهبی 

تامین شود و امید و لبخند و نشاط، حرف اول را بزند.«
  اصلاح طلب شناسنامه دار

هرچه به انتخابات ریاست جمهوری نزدیک می شویم 
بیش از گذشته از چهره های حاضر در انتخابات رونمایی 
می شود چنانکه تا کنون بسیاری از چهره های سیاسی، 
نمایندگان سابق و فعلی مجلس، وزرای سابق و... برای 
حضور در انتخابات ریاست جمهوری اعلام آمادگی  
کرده اند و گویا جملگی نیز برای حل مشکلات جامعه 
برنامه هایی دارند. با این حال آنچه تا کنون در ادوار 
مختلف انتخاباتی دیده نشده همین بحث برنامه محوری 
و توضیح اینکه نامزدها در حوزه های مختلف چگونه 
عمل خواهند کرد، بوده است. لذا همیشه همه نامزدها 
با طرح مباحث کلی و عده های کمتر قابل عمل و انجام، 
از زیر بار جزئی نگری در امور مختلف فرار کرده اند. 
انتخابات پیش رو نیز هرچند به نظر می رسد مانند سایر 
انتخابات های پیشین باشد اما تفاوت و تمایزی خاصی 

دارد و آن اینکه دیگر کاندیداها نمی توانند با شعارهای 
پر طمطراق و دهان پر کن اما غیر قابل اجرا و عمل، مردم 
را به حمایت از خود ترغیب کنند  و جامعه از نامزدهای 
انتخاباتی باید در حوزه های مختلف سیاست داخلی و 
خارجی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و... برنامه مدون 
و دقیق ببیند؛ امری که برخی از اعلام حضور کنندگان 
بر آن همت گمارده  و درصدد برنامه ریزی برآمده اند تا 
در صورت حضور در رقابت ها برنامه خود را به مردم ارائه 
کنند. در این راستا در میان تعدد اعلام حضور کنندگان 
برای حضور در انتخابات برخی چهره ها هستند که 
حضورشان در انتخابات بیش از دیگران خبر ساز و 
نقل محافل سیاسی شده است. سید مصطفی تاجزاده، 
معاون سیاسی وزارت کشور در دولت اصلاحات یکی 
از همین افراد است که اعلام حضورش در انتخابات 
بیش از دیگران نظر رسانه ها را به خود جلب کرده 
است. وی به جهت اظهار نظرهای دگر اندیشانه اش 
در حوزه های مختلف جزو اصلاح طلبان رادیکال و 
تندرو محسوب می شود اما همزمان نیز از چهره های 
صاحب نظر  و کنشگران فعال اصلاح طلب است که 
همواره نظراتش محل چالش و تامل است. اعلام حضور 
تاجزاده در انتخابات پیش رو نیز بیش از آنکه مورد 
حساب و کتاب قرار گیرد بیشتر موجبات تعجب و تحیر 
بسیاری از فعالان سیاسی را فراهم آورد؛ چرا که قاطبه 
سیاسیون بر این عقیده اند که تاجزاده به خاطر سوابق 
و اظهار نظراتش از سوی شورای نگهبان رد صلاحیت 
خواهد شد و خود او نیز بر این امر واقف است. با این حال 
حضور وی با علم به رد صلاحیت جای تامل دارد. چنانکه 
برخی از اصلاح طلبان نیز واکنش  های متفاوتی به 
حضور وی  در عرصه انتخابات داشتند. محمد عطریانفر 

می گوید: »تاجزاده  از دوستان خیلی خوب ماست ولی 
تا این لحظه هیچ توضیح منطقی برای حضورشان 
مطرح نشده است.« یا غلامحسین کرباسچی، دبیر کل 
حزب کارگزاران  نیز گفته است: »به نظرم خوب است 
اگر وزارت کشور و شورای نگهبان ایشان را تائید کنند 
و فکر می کنم این امر امتحان خوبی است که مشاهده 
کنیم مردم این نوع لحن و گفتار را انتخاب می کنند یا 
خیر.« محمد علی ابطحی نیز بیان کرده: » آقای تاجزاده  
می تواند به پدیده انتخابات کمک کند و مشارکت را بالا 
ببرد. مصطفی تاجزاده  که در درون جبهه اصلاح طلبان 
است، سقف مطالبات را مطرح می کند و در مقابلش 
کسانی هستند که کف مطالبات را مطرح می کنند؛ 
معتقدم این بهترین شرایط است که مردم بین سقف 
و کف، بخشی اش را که می خواهند نماینده داشته 
باشد، انتخاب کنند.«  آنچه برخی اصلاح طلبان بر 
آن تاکید دارند این است که تاجزاده  مجرم امنیتی 
نبوده؛ بلکه اتهام سیاسی داشته و زندانی سیاسی بوده 
است . لذا به لحاظ قانونی نمی توان گفت که الزاما وی 
رد صلاحیت خواهد شد و این مساله به  نگاه شورای 
نگهبان باز می گردد. در نهایت باید دید مسائل پیرامون 
نامزدی وی در انتخابات به کجا خواهد انجامید و 
اصلاح طلبان چه رویکردی نسبت به او خواهند داشت. 

 صدای بی صدايان خواهم بود
معاون سیاسی وزارت کشور دولت اصلاحات با 
انتشار بیانیه ای اعلام کاندیداتوری کرد. در بیانیه 
سید مصطفی تاجزاده  آمده است: »این  وضعیت 
اسف بار سرنوشت محتوم ملت ایران با فرهنگ غنی، 
تمدن کهن، موقعیت ژئوپلیتیک، منابع سرشار مادی 
و تحصیلکردگان فراوان نیست و بهبود آن در گروی 

بازگشت حکومت به مردم، اولویت دادن به دانش و 
توانایی، به جای سرسپردگی، گفت وگوی آزاد و آشتی 
با خود و با جهان است. من سیدمصطفی تاجزاده ، 
شهروندی از تبار مشروطه خواهان و اصلاحگران با 
استمداد از روح پاک شهیدان عدالت و آزادی وارد 
میدان انتخابات ریاست جمهوری می شوم، برای تغییر 
و برای اصلاحات ساختاری، رویکردی و رفتاری.« در 
ادامه این بیانیه آمده است: »می آیم تا با احیای اصول 
جمهوریت، قطار مدیریت میهن در ریلی قرار گیرد 
که شکاف بین اختیارات و مسئولیت برطرف شود. 
حکومت کارآمد و حاکمان پاسخگو شوند. ایران از 
فرصت های جهانی بهره برد و با توسعه  اقتصادی و 
توزیع عادلانه ثروت، گرانی، بیکاری، نابرابری و شکاف 
طبقاتی مهار شود، و با رقم خوردن فردایی بهتر، ایران 
برای همه ایرانیان شود. می آیم تا از حقوق محرومان، 
به ویژه کارگران و معلمان و همه ی حقوق بگیران ثابتی 
دفاع کنم که فشار تحریم و خودتحریمی و بی کفایتی ، 
قامت شان را خم کرده، سلامت و عزت آنها را نشانه 
رفته است«. تاجزاده در بخش دیگری از بیانیه خود 
آورده است:  »می آیم تا هر که شناسنامه ایرانی دارد، 
مالیات می دهد و حق رای دارد، صرف نظر از عقاید و 
سلایقش، از حقوق کامل شهروندی بهره برد. می آیم 
برای رفع تمام اشکال تبعیض از زنان. می آیم تا با 
تحمیل یک سبک زندگی به مردم مخالفت کنم و 
بساط گزینش های عقیدتی و نظام سهمیه بندی 
خودی؛ غیرخودی  شهروندان را برچینم، تا راه بر 
شکوفایی استعداد همه  ایرانیان باز شود و ترک 
وطن انتخاب اول جوانان و نخبگان نباشد. می آیم تا 
نهادهای مدنی توانمند شوند و گردش آزاد اطلاعات و 
آزادی فضای مجازی تضمین شود. می آیم تا با تشکیل 
دولتی کارآمد، جوان و فراگیر توسعه کشور سرعت 
گیرد، معیشت مردم بهبود یابد و حقوق و کرامت 
همه ایرانیان با هر گرایشی و از هر قشر و قوم و دین 
و مذهبی تامین شود و امید و لبخند و نشاط، حرف 
اول را بزند.« این فعال سیاسی اصلاح طلب می افزاید: 
»می آیم تا قانون اساسی خصوصا دو فصل سوم و 
پنجم آن که بر حقوق شهروندان و حق حاکمیت 
ملت تصریح دارد، بدون تنازل اجرا شود. به باور من 
رفع تحریم ها در دسترس است. خرید واکسن برای 
همه مردم ممکن است. رشد اقتصادی و مهار گرانی 
و بیکاری در دوره اصلاحات تجربه شد و رسیدن به 
جایگاه درخور ایران دست یافتنی است؛ به شرطی که 
همه از تمامیت خواهی دست بکشیم؛ مخالفان خود 
را ببینیم و برای آنها به اندازه خود حق قائل شویم، 
تحولات جهانی را درک کنیم و با اعتماد به ملت، 
تسلیم رای اکثریت شویم.« تاجزاده در بیانیه خود 
تصریح کرده است: »من در این انتخابات به یاری 
خداوند و پشتیبانی مردم صدای بی صدایان خواهم 

بود.«

دبیر کل حزب موتلفه در خصوص نامه خود به شورای 
نگهبان به منظور درخواست ارائه تفسیر »رجل سیاسی« 
توسط این نهاد گفت: نامه ای که برای شورای نگهبان نوشتیم 
برای پاسخگویی نبود، بلکه اظهارنظر و تحلیل ما به شورای 
نگهبان بود. در نتیجه خوب است که تفسیر شورای نگهبان 
از این عبارت »رجل سیاسی« روشن باشد. ایلنا نوشت، 
اسد ا... بادامچیان پیرامون کاندیداتوری جمعی از نمایندگان 
مجلس به ویژه هیات رئیسه مجلس اظهار داشت: این اختیار 
شخصی است و هرکسی اختیار دارد که کاندیدا بشود یا 
نشود، اما نگاه من این است که وقتی یک نفر برای چهارسال 
از ملت رای نمایندگی می گیرد، یک قراری با ملت دارد و باید 
به قرار خود عمل کند. وی خطاب به نمایندگانی که قصد 
کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری دارند، گفت: شما 
در انتخابات به ملت گفته اید که می خواهید رای بگیرید و 
چهارسال نماینده مردم باشید؛ اما حالا که رای را گرفتید 
در میانه راه هوای ریاست جمهوری به سر شما می زند و عزم 

انتخابات می کنید؟

سخنگوی شورای وحدت اصولگرایان درباره وضعیت جریان 
اصلاح طلب در انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم گفت: 
معتقدم اصلاح طلبان در این مرحله با توجه به کارنامه ای که 
از خود به جا گذاشته اند یک نگاه حیات و ممات به انتخابات 
داشته و با تمام وجود وارد صحنه خواهند شد، همچنین به 
جهت اینکه نمی توانند پاسخگوی عملکرد خود در ۸ سال 
گذشته باشند، به شدت نگرانند، اما تداوم حضور در قدرت و 
حکومت را جزو اولویت های برنامه خود دانسته و از همین رو 
بخش جدی از اصلاح طلبان با ارائه اسامی نامزد های مختلف 
در انتخابات حضور خواهند داشت. باشگاه خبرنگاران نوشت، 
منوچهر متکی درباره احتمال ورود محمدجواد ظریف به 
عرصه انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم به عنوان نامزد 
جریان اصلاح طلب بیان کرد: شخصا معتقدم ظریف نامزد 
نخواهد شد. وزیر خارجه دولت دهم در خصوص اینکه آیا با 
محمود احمدی نژاد در ارتباط است و آیا او به میدان انتخابات 
ریاست جمهوری سیزدهم ورود خواهد کرد یا خیر؟ گفت: 

بروید سراغ سوال بعدی لطفا!

در خصوص  اصلاح طلب،  سیاسی  فعال  یک 
تفرقه افکنی های صدا و سیما در ارتباط با برجام گفت: 
متاسفانه دامن صداوسیما خواسته یا ناخواسته آلوده 
به سیاست بازی شده، به گونه ای که به جای اینکه از 
دستاوردها و موفقیت های نظام و منافع ملی کشور 
دفاع کند به یک جریان سیاسی ناکام وارد شده که دیگر 
عقبگرد از آن مسیر یک شهامت فوق العاده می خواهد. برنا 
نوشت، محمدرضا خباز افزود: یعنی یا باید رسما اعلام 
کند که ما نباید فریب افراد مخالف برجام را می خوردیم؛ 
به این معنا که یک راهی را رفته ایم و پل های پشت سر را 
خراب کرده ایم؛ الان سر یک دو راهی قرار گرفته ایم یا 
اینکه رسما اعلام کند که ما اشتباه کردیم و نبایداین 
موضع گیری ها را داشته باشیم. وی تصریح کرد: الان 
بحث وین مطرح است. بهترین زمان بود تا صدا و سیما 
از اشتباهات گذشته خود صرف نظر می کرد و به دامان 
افکارعمومی می پیوست ولی متاسفانه، همچنان بر طبل 

اختلاف می کوبد. 

 ظريف نامزد
نخواهد شد

 صداو سيما با شهامت 
بپذيرد كه اشتباه كرده 

است

از مردم برای 
نمايندگی مجلس رای 

گرفته اند و نيمه راه 

گـــــــزارش

آرمان ملی- عليرضا پورحسين: 
مذاکرات وین همچنان ادامه دارد و 
تحولات پیرامون آن نیز به آرامی آغاز 
شده اند. آنچه تا امروز کار را سخت 
کرده تحریم های پیچیده ای بوده 
که ترامپ علیه ایران وضع کرده است. در چهار سال 
گذشته تعداد قابل توجهی تحریم از سوی ترامپ به طور 
یک جانبه علیه ایران وضع شده، اینکه کدام را به چه 
شکل بردارند که بتوان راستی آزمایی کرد، از موضوعات 
بحث با هیات آمریکایی و نیز پنج طرف دیگر در مذاکرات 
است. تاکنون نتیجه ای که به دست آمده این بوده است 
که دو طرف نسبت به مثبت بودن روند کار اظهار رضایت 
کرده اند؛ در هر حال باید شاهد اقدامات قابل توجهی در 
رفع تحریم ها باشیم که اطمینان ایران در این مسیر جلب 
شود. ایران همواره مطرح کرده است که طرف آمریکایی 
باید به طور کامل به تعهداتش در برجام بازگردد تا ایران 
هم به تعهدات خود عمل کند. اقدام در برابر اقدام یعنی 
ایران برای مثال پنج مرحله تعهدات را کاهش دهد و آنها 
هم پنج اقدام را انجام دهند به نظر پیشنهاد و ایده ای 
قابل قبول و شدنی باشد؛ اما آنچه مسلم است اینکه حتما 
باید قدم اول را آمریکایی ها بردارند و ظاهرا این مساله 
هم مورد پذیرش آمریکایی ها به تازگی قرار گرفته است. 
پیشرفت هایی که در کنار آن اتفاقی نظیر سفر وزیرخارجه 
ایران به قطر نیز رخ می دهد که به نظر می رسد بی ارتباط 
به مذاکرات نباشد. در راستای بررسی این مساله »آرمان 
ملی« گفت و گویی با فریدون مجلسی، دیپلمات پیشین 

کشورمان داشته است که در ادامه می خوانید.
 سفر وزيرخارجه ايران به قطر را می توان مرتبط 

با گفت و گوهای اخير در منطقه و جهان دانست؟
سفر وزیرخارجه ایران به قطر و عراق در ارتباط با 
مذاکرات وین و گفت و گوی اخیر با عربستان است. سفر 
وزیرخارجه به قطر برای حل ابعاد مختلف تنش است. 
منطقه در حال حاضر با سال های قبل کاملا متفاوت شده 
و منافع کشورها گسترش پیدا کرده است و ایران نیز از 
این امر مستثنی نیست. علاوه بر همین کشور قطر نیز 
به شدت توسعه یافته است و با وجود جمعیت کم امروز 
به واسطه داشتن ثروت و منابع مالی بسیار زیاد در جهان 
نقش آفرینی می کند. این کشور برخلاف سایر کشورهای 
عربی رابطه خوبی با ایران دارد. قطر زمانی که تحریم شد 
و تحت فشار قرار گرفت، ایران تنها کشوری بود که به این 
کشور کمک کرد و در زمانی نیز که ایران تحت فشار قرار 
گرفت، قطر با ایران مبادلاتی داشت. قطر هرچقدر هم 
ثروتمند باشد باز هم تمایل به همکاری با کشوری را دارد 
که در نزدیکی اش قرار دارد. عراق در این میان داستان 
متفاوتی دارد. عراق یک کشور ثروتمند بالقوه است که 
در سال های اخیر به واسطه کمک های ایران از برخی 
گرفتاری ها خارج شده است. این ایران بود که عملا در 
عراق در مقابل داعش ایستاد. امروز نیز عراق برای ایران 
مهم است، زیرا سالانه میلیون ها ایرانی به این کشور سفر 
می کنند و در مقابل نیز آنها برای امور دینی و اقتصادی و 
خرید مایحتاج خود به ایران نیاز دارند. این مراودات امروز 
در اروپا نیز متداول است و این کشورها با بهره گیری از 
همسایگان خود به تنهایی ده ها میلیارد یورو درآمد کسب 
می کنند. رفت و آمدهای پرتعداد امروز در راستای این 
است که اختلاف دیرینه ایران و عربستان را حل کنند زیرا 

تاثیر زیادی بر همه کشورها می گذارد.
  لغو تحريم ها عليه ايران به واسطه مذاكرات وين، 

چه تغييراتی در منطقه خاورميانه ايجاد می كند؟
در این میان برخی دیدگاه های سیاسی کار را سخت 
می کند. عراق با وجود اینکه غالب جمعیتش مذهب 
تشیع دارند اما به عنوان یک کشور عربی تمایل دارد 
با هم زبانان خود نیز مراوده داشته باشد و برخی از این 
کشورها، کشورهایی هستند که با ایران رابطه خوبی 
ندارند و در همین راستا مجبور است به گونه ای رفتار کند 
که تمامی طرف ها را در کنار خود حفظ کند. در همین 
راستا عراق به دنبال این است که امنیت و ثبات ایجاد 
کند تا در فضایی بهتر از تمامی همسایگان خود بهره 
جوید. امروز خارج شدن ایران از حالت تحریم به نفع کل 
خاورمیانه است و حتی می تواند اقتصاد منطقه را دگرگون 

کند و منجر به بهبود روابط با عربستان نیز شود.
  چه موانعی اقدامات ديپلماتيک اخير كشور را 

كند كرده است؟
 در این میان موانعی وجود دارد که این نیز کار را سخت 
می کند. برخی به دنبال شکست خوردن مذاکرات است 
و هرگاه که گفت و گویی شکل می گیرد بدون آنکه از 
جزئیات خبر داشته باشند شروع به اعتراض می کنند، 
در حالی که هنوز مذاکرات تمام نشده است و توافقی 
حاصل نشده و هنوز در وین گفت و گو می شود. در این 
میان و در روزهای که تیم مذاکره کننده ایران به حمایت 
نیاز دارد، تلویزیون ایران علیه آنها برنامه می سازد و 
آنها را متهم به مواردی می کند که سبب می شود تیم 
مذاکره کننده ایران که از سوی حاکمیت در وین حضور 
دارد، روحیه خود را از دست دهند. جالب است که رژیم 
صهیونیستی نیز راضی به حل این مشکلات نیست و 
تمایل دارد مذاکرات در وین شکست بخورد و به همین 
علت دیدارها و گفت و گوهای زیادی با مقامات آمریکایی 
انجام می دهند تا به هر شکل ممکن کارشکنی در 
مذاکرات وین کنند. دیدگاه امروز مردم در ایران، عراق و 
در کل خاورمیانه این است که باید به سمت ثبات حرکت 
کنیم. همه آرامش می خواهند و باید امروز با گفت وگو 
این امنیت و آرامش را برای منطقه به ارمغان آورد. مردم 
دیگر تحمل استرس را ندارند. اگر امروز امنیت در منطقه 
حاکم شود مردم کلیه کشورهای خاورمیانه می توانند 
با یکدیگر ارتباط گرفته و بر پایه ثبات با هم مراودات 
مختلف داشته باشند که منجر به توسعه خاورمیانه 

می شود.

 سفر وزيرخارجه به قطر برای حل ابعاد مختلف تنش است
 خارج شدن ايران از حالت تحريم به نفع كل خاورميانه است

آرمان ملی- مطهره شفيعی: محمدجواد ظریف، کاندیدای انتخابات 
ریاست جمهوری نمی شود. این موضوع را دیروز برخی سایت ها منتشر 
کردند؛ اما از جهاتی قابل پذیرش نبود چرا که منبع موثقی نداشت و 
خبرگزاری های معتبر داخلی مانند ایسنا و ایرنا از انتشار چنین خبری 
خودداری کردند. ماجرا از آنجا آغاز شد که سایتی مدعی شد: » محمدجواد 
ظریف وزیر امور خارجه نامه ای به رهبری نوشته که در آن درخواست کرده 
جلوی فشارها بر تیم مذاکره کنندگان هسته ای گرفته شود تا مذاکرات 
وین به سرانجام برساند.« او در این نامه تاکید کرده که کاندیدای انتخابات 
۱۴00 نخواهد شد. یک منبع نزدیک به محمدجواد ظریف درباره این نامه 
مدتی پیش به رهبر انقلاب ارسال شده و ظریف در آن متعهد شده در 
انتخابات حاضر نخواهد شد. این منبع آگاه گفته »در شرایط حاضر ظریف 
می خواهد در چارچوب منافع ملی مذاکره انجام شود و موفقیت در مذاکره 
از کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری برایش مهم تر است.« او به 
اتفاقات دوران ترامپ اشاره کرده و گفته »قبل از انتخابات آمریکا وزیر 
خارجه هند به ظریف گفته بود چرا با ترامپ مذاکره نمی کنید. ظریف پاسخ 
داده بود ترامپ ممکن است تا ۵ - ۶ ماه دیگر رئیس جمهور نباشد لذا باید 
مطمئن باشیم که او چهار سال دیگر هست بعد مذاکره کنیم.« اما حالا که 
ترامپ نیست و دموکرات هایی به عرصه برگشته اند، زمینه برای بازگشت به 
برجام فراهم است. این منبع آگاه گفته فشار تندروها بر تیم مذاکره کننده 
آنقدر زیاد شده بود که ظریف ناچار شده از حضرت آیت ا... خامنه ای کمک 
بخواهد؛ زیرا مخالفان برجام فضایی ایجاد کرده اند که تیم مذاکره کننده 
در حال خیانت به کشور هستند.« ادعای کاندیدا نشدن ظریف تا زمانی 
که خودش اعلام نکند محلی از اعراب ندارد. وزیر امور خارجه بارها نشان 
داده منافع ملی برایش مهمتر از جلوس بر کرسی ریاست جمهوری است ؛ 
اما عده ای این واقعیت را درک نمی کنند و هر روز بر فشار خود وزارت 
خارجه، تیم مذکره و ظریف اضافه می کنند چنانکه اسحاق جهانگیری، 

معاون اول رئیس جمهوری در توییتی در انتقاد از پیوند دادن مذاکرات 
به فرآیند انتخابات از سوی برخی جریان های سیاسی نوشت: »حمله به 
تیم مذاکره کننده و دکتر ظریف در شرایطی که در حال مذاکراتی تا این 
حد حساس هستیم، مثل شلیک به پای خود است. رقابت انتخاباتی به هر 

قیمتی سیاست نیست. به  مصالح ملی ایران فکر کنید و صبور باشید.«
  افرايش درخواست ها برای حضور ظريف 

گروه های زیادی به ویژه در میان اصلاح طلبان خواستار کاندیداتوری 
ظریف در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴00 هستند؛ چرا که به  اعتقاد آنها 
مسیر حل مشکلات کشور در عرصه داخلی از طریق حل مسائل بین المللی 
و ارتباط با کشورهای دیگر است. ظریف در دوران مسئولیتش در وزارت 
خارجه نشان داد توان حل مشکلات را از طریق تعامل و مذاکره دارد.  مهمتر 
از آن؛ جنگ و تنش زایی را قبول ندارد که عامل مهمی در آرامش و ابطال 

ادعاهای دشمن مبنی بر بحران آفرینی ایران است. از سوی دیگر عملکرد 
شفاف و صریح ظریف نشان داده مخالفانش نتوانند اتهامی را 
متوجه او کنند و ناچار به ساخت فیلم و سریال علیه او شدند 
که گاندو نمونه بارز آن است. بخشی از اصولگرایان معتقدند 
مذاکرات احیای برجام در جریان انتخابات ریاست جمهوری 
۱۴00 به ضرر آنهاست. زیرا احتمالا نتیجه مذاکرات باعث 

افزایش مشارکت در انتخابات می شود و این احتمال وجود 
دارد که رای آوری کاندیدای منتسب به آنها با 

چالش جدی مواجه شود. در چنین شرایطی 
که تخریب و فشارها بر تیم مذاکره افزایش 
یافت، محمدجواد ظریف پس از حواشی 
حضورش در مجلس مطلبی در توئیتر 
خود نوشت: »نگرانی من از رأی آوردن 
است نه رأی نیاوردن. بر عزم خود 

برای نامزد نشدن استوارم؛ ولی تداوم فشارها، آزارها، افترا ها و تهدید ها در 
اقبال عمومی و در این عزم تأثیر معکوس دارد.« نامه نیوز دیروز نوشت: » در 
حالی که مذاکرات هسته ای در وین در جریان است، در ایران مخالفت هایی 
جدی وجود دارد و شبکه های صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران 
مخصوصا افق و پرس تی وی به شدت در تلاش هستند تا ضمن تضعیف 
جایگاه تیم دیپلماسی، مذاکرات احیای برجام را شکست خورده نشان دهند 
که هزینه ای سنگین برای کشور به جای خواهد گذاشت.« همچنین علی 
ربیعی، سخنگوی دولت در روز گذشته نوشت: » همزمان با انجام مذاکرات 
احیای برجام، که بعد از اعتراف آمریکا به شکست سیاست فشار حداکثری 
و اعلام آمادگی برای بازگشت به توافق آغاز شده، دو جریان کینه توز بدخواه 
ایران در خارج که سابقه دیرین علیه ملت ما را در کارنامه خود دارند و هر دو 
جریان نیز سابقه وحشت آفرینی و ترور را داشته اند، دچار نگرانی و وحشت 
شدند و حتی دست به اقدامات فیزیکی زدند. یک جریان گروه های سیاسی 
که هیچ حرف ایجابی برای ملت ایران نداشتند و صرفا با خشونت، نفی و 
حذف فیزیکی و همکاری با سازمان های جاسوسی به حیات ناسالم خود 
ادامه می دهند.  سوی دیگر رژیم صهیونیستی است که عملیات روانی علیه 
ذهنیت مردم ایران تا تحریک کشورهای منطقه و در نهایت با استیصال 

تمام ترور و خرابکاری در ایران را ادامه داد که این مذاکرات به ثمر نرسد.«
  ظريف كانديداست

به نظر می رسد اکنون ظریف در جایگاه دشواری حضور دارد 
یعنی مدیریت مذاکراتی که سرنوشت کشور را تعیین می کند 
بنابراین طبیعی است که بصیرت علنی وارد گود انتخابات 
نشود و حتی از اینکه شایعات انصراف او از حضور در انتخابات 
را منتشر می کنند ، ناراضی نباشد چرا که نمی خواهد فشارها 
و سنگ اندازی ها در داخل سبب تضعیف جایگاه او در عرصه 
مذاکرات شود بنابراین در برابر تخریب ها و شایعات 
سکوت می کند و تنها به آینده مذاکرات فکر 
می کند. پربیراه نیست که درصورت کسب 
نتیجه در مذاکرات ظریف با اقتدار پا به 
عرصه انتخابات ۱۴00 بگذارد چون به خوبی 
می داند کاندیداهای دیگر را یارای رقابت با 

او نیست.

شايعه  عدم كانديداتوری ظريف صحت دارد؟

فعلا شایعات رو جدی نگیرید!
  ظريف درگير مذاكرات است و پس از آن شايد بيايد 

»آرمان ملی« از كانديداهای انتخابات رياست جمهوری گزارش می دهد

 تاجزاده با دو شعار
 »معيشت و نشاط ايران« 

می آيد

 تاجزاده:  به پشتيبانی مردم صدای بی صدايان خواهم بود
  می آيم تا معيشت مردم بهبود يابد و اميد و نشاط، حرف اول را بزند 


